المستوي الرقمي لسباحة 50 متر حرة وعلاقته بنسب مساهمة البدء 
في ضوء المؤشرات البيوميكانيكية

د/ مختار إبراهيم شومان *
يهدف البحث الى التعرف علي العلاقة بين المؤشرات البيوميكانيكيه للبدء و زمن سباق
 50 متر حرة ، وتحديد نسب مساهمة بعض المؤشرات البيوميكانيكيه للبدء و سباق 50 متر حرة ، والتوصل إلى معادلات رياضية تنبؤية تمثل أساساً توجيهياً لتحسين زمن سباق 50 متر حرة.

استخدم الباحث المنهج الوصفي ،معتمداً على التحليل الميكانيكي ،بأسلوب التحليل بالفيديو السريع، واشتملت عينة البحث على3 سباحين تحت 15سنة بنادى الرواد بالعاشر من رمضان والمسجلين بالاتحاد المصرى للسباحة موسم 2009/2010م ، وتم اختيار عينة البحث بالطريقة العمدية حيث قام كل سباح بأداء 3 محاولة لسباحة 50 متر حرة من علي مكعب البدء ، وبالتالي اصبح عدد المحاولات التي خضعت للتحليل 9 محاولات . 
النتائج :
لحظة بداية الطيران: يمكن التنبؤ بزمن  سباق  الــ 50 متر حرة من خلال التحليل الكمي للازاحات والسرعات الأفقية والرأسية للنقاط التشريحية للسرعة الرأسية للركبة حيث بلغ قيمة المتوسط الحسابي 1.52 متر/ث  والسرعة الرأسية للفخذ بلغت -0.98 متر/ث  والازاحة الرأسية للفخذ  بلغت 0.84 متر من مكعب البدء والازاحة الرأسية للركبة بلغ 0.65 متر من مكعب البدء  والازاحة الرأسية لرسغ القدم بلغ 0.50 متر من مكعب البدء, خلال لحظة بداية الطيران .

لحظة اقصي ارتفاع: يمكن التنبؤ بزمن  سباق  الــ 50 متر حرة من خلال التحليل الكمي للازاحات والسرعات الأفقية والرأسية للنقاط التشريحية للازاحة الرأسية للفخذ حيث بلغ قيمة المتوسط الحسابي 0.80 متر من مكعب البدء  والازاحة الرأسية للركبة بلغت 0.71 متر من مكعب البدء  والسرعة الرأسية للفخذ  بلغت - 1.23 متر/ث والسرعة الرأسية للركبة بلغ 0.62 متر/ث والازاحة الرأسية لليد بلغ 0.61 متر من مكعب البدء,  للبدء خلال لحظة أقصي ارتفاع .

لحظة دخول المياه: يمكن التنبؤ بزمن  سباق  الــ 50 متر حرة من خلال التحليل الكمي للازاحات والسرعات الأفقية والرأسية للنقاط التشريحية للازاحة الرأسية لليد حيث بلغ قيمة المتوسط الحسابي- 0.27 متر من مكعب البدء والسرعة الأفقية لرسغ القدم بلغت 4.722 متر/ث والازاحة الأفقية لليد  بلغت  4.094 متر من مكعب البدء  والازاحة الرأسية للفخذ بلغ 0.429 متر من مكعب البدء والازاحة الأفقية للفخذ بلغت 2.985 متر من مكعب البدء,  للبدء خلال لحظة دخول المياه .
The Digital Level of 50m freestyle and Its Relation to the Contribution Percentage of the Start, in the Light 
of Biomechanical Indicators

Dr. Mokhtar Ebraheem Shoman(*)

The current research aims at identifying the relation between biomechanical indicators of the start and the duration of 50m freestyle, identifying the contribution percentages of some biomechanical indicators of start and 50m freestyle race, in addition to formulating a predicative formula as a guiding base for improving the 50m freestyle duration.


The researcher used the descriptive approach (biomechanical analysis with fast video). Subjects were (3) junior swimmers (under 15 years) from 10th of Ramadan Sports Club (registered at the Egyptian Federation of Swimming for 2009-2010 season). Each swimmer performed (3) trials for 50m freestyle and the number of analyzed trial were (9).

Most Important Results: 

Beginning of Flight: Duration of 50m freestyle can be predicted from the quantitative analysis of horizontal and vertical speeds and displacements of specific anatomical points of knee horizontal speed. The mean value of knee horizontal speed was 1.52m/sec while   the means of thigh vertical speed, thigh vertical displacement, knee vertical displacement and ankle vertical displacement at the beginning of flight were (-0.98m/sec, 0.84m, 0.65m) respectively. 

Max-height: Duration of 50m freestyle can be predicted from the quantitative analysis of horizontal and vertical speeds and displacements of specific anatomical points of the vertical displacement of thigh as the mean value was 0.80m. mean values of knee vertical displacement, thigh vertical speed, knee vertical speed and hand vertical displacement were (0.71m, -.123m/sec, 0.62m/sec, 0.61m/sec) respectively.  

Water entry: Duration of 50m freestyle can be predicted from the quantitative analysis of horizontal and vertical speeds and displacements of specific anatomical points of the vertical displacement of the hand as the mean value was -0.27m. Mean values of wrest horizontal speed, hand horizontal displacement, thigh vertical displacement and thigh horizontal displacement were (4.722m/sec, 4.094m, 0.429m, 2.985m) respectively. 

(*) مدرس بقسم نظريات وتطبيقات الرياضات المائية بكلية التربية الرياضية للبنين – جامعة بنها.
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